
#EUBudget #EURoad2Sibiu #FutureofEurope

KODOLDROŠUMS UN KODOLIEKĀRTU 
DEZEKSPLUATĀCIJA

ES BUDŽETS 
NĀKOTNEI

2018. gada 13. jūnijs

0

100

200

300

400

500

600

Kodoliekārtu dezekspluatācija

2014.–2020. g.

JRCBohuniceKozlodujaIgnalina

2021.-2027. g.

Miljonos eiro

KĀPĒC TĀ IR PRIORITĀTE?

KO TAS NOZĪMĒ  
FINANSIĀLĀ ZIŅĀ?

Ž. K. Junkera vadītā Komisija jau no pirmās dienas drošību ir noteikusi par vienu no galvenajām prioritātēm. Arī nākotnē 
ES budžetam jāturpina atbalstīt dalībvalstis, kad tās pilda savus pienākumus un cenšas saglabāt Eiropas iedzīvotāju 
drošību. Drošības un aizsardzības budžets 2021.–2027. gadam tiks ievērojami palielināts, un tā kopējā summa būs 
27,5 miljardi eiro.

Šīs tiesību aktu paketes ietvaros kodoldrošums ir svarīga joma, kurā Savienība var nodrošināt pievienoto vērtību, jo 
īpaši turpinot finansiāli atbalstīt padomju laikā uzbūvēto pirmās paaudzes kodolreaktoru dezekspluatāciju Lietuvā, 
Bulgārijā un Slovākijā, tādējādi veicinot darba ņēmēju un plašas sabiedrības veselības aizsardzību un novēršot 
iespējamu vides degradāciju. Tā kā nākamajās desmitgadēs ES tiks vairāk veiktas dezekspluatācijas darbības, prioritāte 
ir arī zināšanu pilnveide šajā nozarē, kas pašreizējā posmā vēl nav pilnībā attīstīta.

ES budžets kodoldrošumam un dezekspluatācijai 
2021.–2027. gadam būs 1178 miljoni eiro.

552 miljoni eiro Lietuvai, lai atbalstītu Ignalinas 
kodoliekārtas dezekspluatāciju.

118 miljoni eiro Bulgārijai (Kozlodujas 
kodolelektrostacijas 1.–4. bloks) un Slovākijai (Bohunices 
V1 kodolelektrostacija).

348 miljoni eiro Komisijas kodolpētījumu iekārtu 
(JRC) dezekspluatācijai un radioaktīvo atkritumu 
apsaimniekošanai.

160 miljoni eiro vispārējiem pasākumiem kodoldrošuma 
un aizsardzības mehānismu jomā.

Avots: Eiropas Komisija
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› Kodoliekārtu, piemēram, elektrostaciju vai pētniecības reaktoru, dezekspluatācija ir pēdējais posms to 
pastāvēšanas ciklā. Viss šis process ir sarežģīts un ilgs (līdz 30 gadiem), un tas tiek veikts, ievērojot visaugstākos 
drošības standartus.

› Pēc Černobiļas katastrofas 1986. gadā ES pieņēma lēmumu, ka būtu jāslēdz tā dēvētie lieljaudas kanālveida 
reaktori (RBMK) un padomju laikā uzbūvētie pirmās paaudzes kodolreaktori. Laikā, kad Bulgārija, Lietuva un 
Slovākija pievienojās ES, tās piekrita slēgt attiecīgi Kozlodujas, Ignalinas un Bohunices reaktorus. Lai palīdzētu 
šīm valstīm, ES izveidoja kodoliekārtu dezekspluatācijas palīdzības programmas.

› Šajās programmās ietilpst pasākumi, lai dekontaminētu un demontētu attiecīgos reaktorus un JRC kodolpētījumu 
iekārtas, drošā veidā apsaimniekotu radioaktīvos atkritumus, kā arī nodrošinātu tajās iegūto zināšanu par 
kodoliekārtu dezekspluatāciju plašu izplatīšanu visās ES dalībvalstīs.

› Visos attiecīgajos reaktoros dezekspluatācijas darbība acīmredzami progresē: to plānots pabeigt 2025. gadā 
Slovākijā, 2030. gadā Bulgārijā, 2038. gadā Lietuvā un 2038. gadā JRC Isprā.

› Komisija arī turpinās uzraudzīt kodolmateriālus kodolmateriālu drošības kontroles misijas ietvaros, lai 
garantētu, ka šie materiāli netiek izmantoti ļaunprātīgi.
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KAS TIKS PANĀKTS  
AR KOMISIJAS PRIEKŠLIKUMIEM?

KO VĒL JAUNAIS ES BUDŽETS  
UZLABOS ŠAJĀ JOMĀ?

TURPMĀKIE PASĀKUMI

› Pašlaik Eiropas Savienībā ir pilnībā slēgti vairāk nekā 90 kodolreaktori, un vēl vairāki tiks slēgti nākamajā desmitgadē. 
Arī vairākas citas kodoldegvielas cikla iekārtas tiks slēgtas un izņemtas no ekspluatācijas. Līdz šim tikai trīs 
kodolreaktori ir pilnībā izņemti no ekspluatācijas, un tas parāda, ka vēl trūkst pietiekamas pieredzes. Programmas 
nodrošinās vēl vairāk ļoti nozīmīgas pieredzes un zināšanu, kas var lieti noderēt citiem dezekspluatācijas 
projektiem un paaugstinās drošības līmeni ES.

› Tas ir sevišķi svarīgi īpaša tipa reaktoru dezekspluatācijai, piemēram, grafīta reaktori, attiecībā uz kuriem 
vienīgā stratēģija, ko līdz šim ir pieņēmušas citas ES dalībvalstis, kuru teritorijā atrodas grafīta reaktori, ir atliktā 
demontāža.


